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گروه سیاسی - محمدحســین یزدی: آیا حمله 
روســیه به اوکرایــن بر رونــد مذاکرات هســته ای وین 
تاثیرگذار اســت؟ این ســوال از آنجایی در ذهن بسیاری 
از ایرانیان شکل گرفته است که روسیه یکی از مهمترین 
واســطه های مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در وین 
اســت و اولیانوف مذاکره کننده ارشد روسیه در وین در 
ماه های اخیر، به مهمترین منبــع خبری گزارش دهنده 
گفتگوها و تحلیل کننده آن تبدیل شــده بود. در همان 
زمان بسیاری این خطر را گوشــزد می کردند که پررنگ 
شدن نقش روســیه در این مذاکرات به نفع روسیه است 
که می خواهد بر ســر اوکراین امتیاز بگیرد، و البته بعد از 
این حمله، این احتمال بیشــتر شد که اولیانوف براساس 
استراتژی ترسیم شده توسط دولت متبوع خود، خبرها را 
در راســتای سیاست برنامه ریزی شــده در قبال اوکراین 

منتشر می کند. 
گذشته از این نکته، این مساله هم باید مورد توجه قرار 
بگیرد که بعد از جمله روسیه به اوکراین، هر گونه تماس 
و مذاکره بین غرب و روسیه متاثر از بحران اوکراین است 
و نمی تواند مســتقل از آن باشد. همچنین درگیری غرب 
با روســیه، در تصمیم آنها برای مقابلــه با ایران نیز تاثیر 
می گذارد و مطمئنا تصمیم هایی که آنها در قبال مذاکرات 
هســته ای می خواهند بگیرنــد اینک عامــل تاصیرگذار 

جدیدی را هم شامل شده است.  
در چنیــن اوضاع و احوالی اســت که روز شــنبه دو 
نماینده مجلس نسبت به روند مذاکرات هسته ای و توافق 
احتمالی در روزهای آینده هشدار داده اند و از سوی دیگر 
هیات رئیسه مجلس از حســین امیرعبدالهیان وزیر امور 
خارجه دعوت کــرده که یکبار دیگر بــه مجلس بیاید و 

درباره روند این مذاکرات توضیح دهد. 
ســید محمود نبویان از نمایندگان مجلس که ســابقه 
زیادی در مخالفت های عجیــب با توافق برجام دارد،  در 
نشست علنی صبح شــنبه، مجلس در تذکری ادعا کرد: 
شــاید روزهای آینده قرار باشــد توافق هســته ای انجام 
شــود اما اگر دقت کنیم در ایــن توافق آنچه که مطلوب 
نمایندگان و ملت ایران اســت، وجود ندارد. اگر به دولت 
سابق انتقاداتی داشتیم بحث هیکلی و شخصی نداشته ایم.

وی ادامه داد: مشــکلات زیــادی در این توافق وجود 
دارد که ما باید به هوش باشــیم، به طور مثال درباره لغو 
تحریم های آیســا و کاتســا مطلقا تعهد ندادند. در لیست 
)sdn( که لیســت رفع تحریم 200 نفــر مد نظر بود به 
980 مورد رســید اکنون آقایان گفتنــد تنها تحریم 20 
نفر را برمی دارند و بر روی همین موضوع توافق می کنند.  
درباره »تبدیل ارز« تعهد نداده اند که انجام می شود یعنی 
وقتی نفت می فروشــیم معلوم نیســت درآمدی ارزی آن 
را بتوانیم به دســت بیاوریم. در بحــث تحریم ها آمریکا 
مطلقا تعهد نداده است که از برجام خارج نشود. متأسفانه 
دوستان تیم قبلی مذاکرات مسئولین اصلی این مذاکرات 
هستند، نمی خواهم اسم بیاورم، ما سه گروه داریم؛ گروه 
تحریــم، گروه هســته ای و گروه اجرایی. مســئولین این 
کمیته ها همانند کســانی هستند که برجام را فتح الفتوح 

می دانستند، باید به این مورد خیلی توجه کنیم.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با تأکید بر اینکه 
ما می توانیم از طرف غربی تضمین بگیریم تا در کنگره آن 
را تصویب کند، گفت: شــاید بگویند کنگره مخالفت کند، 

این در حالی است که اکثر اعضای کنگره آمریکا دموکرات 
هستند و بایدن هم از همین جریان است. لازم نیست که 
مصوبه کنگره به آن صورت باشــد، ما سه نوع داریم، یک 
دستور اجرایی و یک دســتور اجرایی کنگره ای داریم که 

برای آن رأی نصف به علاوه یک کافی است.
نبویان افزود: متأسفانه در توافق آماده شده این موارد 
وجــود ندارد، به جای آن که آنهــا به ما تضمین دهند از 
برجام خارج نمی شوند از زبان ما در این توافق آمده است 
که ایران می گویــد بایدن گفته اســت مادامی که ایران 
بــه وظایفش عمــل می کند، آمریــکا از تعهداتش خارج 
نمی شــود یعنی به جای اینکه ما از او تعهد بگیریم، از ما 
تعهد می گیرد. وی عنوان کــرد: درباره اجرا هم قرار بود 
آمریکا تحریم ها را لغو کند، از سوی ما راستی آزمایی شود 
سپس در مجلس گزارش داده شود بعدا نمایندگان اجازه 
توافق را بدهند که متأســفانه هیچ کــدام از این مراحل 
وجــود ندارد. آن طور که من اطلاع دارم آمده اســت که 
غربی هــا روی کاغذ خواهند نوشــت تحریم ها را غیب یا 

برداشته ایم و ایران باید به سمت اجرای تعهدات برود.

این سخنان نبویان مغایر با ادعای دو روز قبل وزیر امور 
خارجه است که در گفت وگوی تلفنی با همتای انگلیسی 
خود تاکید کرده بود که تســریع در دســتیابی به توافق 
نیازمند اراده جدی برای اتخاذ تصمیم سیاســی شجاعانه 
و واقع گرایانه از ســوی طرف هــای غربی برای تضمین و 
تامین منافع ایــران به خصوص رفع عینی تحریم ها برای 

دستیابی به توافقی پایدار می باشد. 
بعد از انتشار سخنان نبویان، عباس عبدی روزنامه نگار 
برجسته اصلاح طلب در واکنش به این سخنان در توئیتی 

نوشت: »آغاز جرزنی؛ بگذارید چندماه بگذرد، بعد«!
از سوی دیگر مرتضی محمودوند عضو دیگرکمیسیون 
امنیت ملی نیز در نشست علنی شنبه در تذکری در رابطه 
با تیم مذاکره کننده ایران گفت: اخبار خوبی از مذاکرات 
وین منعکس نمی شــود، منافع ملت ایــران در مذاکرات 
باید رعایت شــود، در غیر این صــورت مجلس انقلابی و 

نمایندگان این ملت به این موضوع ورود می کنند.
وی تصریــح کرد: قانون اقــدام راهبردی لغو تحریم ها 
باید در جریان مذاکرات هسته ای رعایت شود، در غیر این 
صورت دولت باید پاسخگو باشد. متاسفانه اخبار خوبی از 
تیم مذاکره کننده نمی رســد. لذا از نمایندگان درخواست 
دارم جدا از مباحث بودجه ســال 1401 ، توجه جدی به 

این موضوع حیاتی و مهم داشته باشند.
عبدالرضا مصری نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی 
نیز در پاسخ به تذکر این نماینده گفت: کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس یکشنبه از وزیر امور خارجه 
دعوت کرده تا درخصوص روند مذاکرات وین توضیحاتی 
ارائه نماید. این در حالی است که امیرعبدالهیان 20 بهمن 
در مجلس حضور پیدا کرده بود و در جلســه ای غیرعلنی 
به پرســش های نمیاندگان پاســخ داده بود ولی گویا در 
آستانه توافق هسته ای – که شاید وضعیت اوکراین هم به 
ضرورت توافق ســریعتر در آن افزوده است – یکبار دیگر 
باید در مجلس حضور یابد تا شــاید بتواند اختلافی را که 
در حال شــکل گیری بین بخشی از مجلس و دولت بر سر 
توافق هسته ای است، حل کند؛ اگرچه بسیاری از ناظران 
سیاسی معتقدند که تصمیم گیری درباره توافق هسته ای 

در سطحی بالاتر شکل می گیرد!

با افزایش احتمال توافق هسته ای در هفته جاری صورت گرفت

زمزمه های مخالفت با احیای برجام در مجلس حداقلی
وزیرامورخارجهامروزبرایارائهتوضیحاتبهکمیسیونامنیتملیمجلسمیرود

رئیس جمهــور بر ضــرورت اســتمرار توجه بــه رعایت 
دســتورالعمل های بهداشتی از ســوی مردم تاکید کرد و از 
اعضای ســتاد ملی کرونا خواســت در راستای اقناع مردم به 
تزریق دُز سوم واکسن بکوشند. سید ابراهیم رئیسی پیش از 
ظهر شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا از ارائه گزارشی 
با موضوع کاهشــی شــدن روند ابتلاء و قربانیان موج ششم 
همه گیری کرونا ابراز خرسندی کرد و گفت: البته این مساله 
به هیچ وجه نباید باعث سست شدن اجرای اصول بهداشتی 
شــود. رئیس جمهور از همه آحاد مردم، اصناف و کارمندان 
خواســت همچنان با دقــت و به طور کامل شــیوه نامه های 
بهداشــتی را رعایــت و به ویــژه از برگــزاری و حضور در 

اجتماعات پرهیز کنند و افزود: دســتگاه های متولی، اجرای 
پروتکل های بهداشتی را به طور جدی و موثر پیگیری کنند. 
وی در ادامه برخی اماکن پرخط برای شــیوع کرونا را مورد 
توجــه قرار داد و اظهار داشــت: یکی از پرخطرترین محل ها 
برای شــیوع کرونا، وســایل حمل و نقل عمومی است و لذا 
مســئولان مربوطه پیگیر اجرای دقیق پروتکل ها از جمله در 
خطوط هوایی و رعایت مصوبه سقف ۶0 درصدی در پروازها 
باشــند. رئیسی با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه درباره 
کیفیــت بازدارندگی جریمه های در نظر گرفته شــده برای 
عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی، تصریح کرد: لازم است 
ایــن جریمه ها با هدف افزایش بازدارندگی و ارتقای توجه به 

دستورالعمل های بهداشتی مربوط به کرونا مورد بازنگری قرار 
بگیرند. رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به اهمیت 
تحقیق و پژوهــش درباره آثار و عــوارض اجتماعی و روانی 
کرونا اشاره و خاطرنشان کرد: مطالعه عوارض ناشی از کرونا 
برای افراد در ابعاد شخصی و اجتماعی بسیار مهم و پشتوانه 
عملکرد و تصمیم گیری های بهتر ما در آینده اســت، لذا این 
موضوع باید بســیار مورد توجه بگیرد و از نتایج تحقیقات و 
تجربیات دیگران نیز به نحو احســن اســتفاده شود. رئیسی 
همچنین با اشاره به گزارشی که درباره طب سنتی در جلسه 
ارائه شــد، مواجهه عالمانه با این موضوع را در محافل علمی 
و دانشگاهی از مصادیق تضارب آرا و آزاداندیشی دانست و از 

دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت خواست فضایی را 
فراهم کنند تا متخصصان این عرصه بتوانند در جمع اساتید و 
صاحب نظران پزشکی به بحث و گفت وگو درباره نظرات شان 
بپردازند و مردم از نتیجه این مباحث بهره مند شود. در جلسه 
دیروز ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام شد که محققان مجموعه 
دارویی برکت موفق شده اند واکسن جدیدی تولید کنند که 
مشخصا می تواند در برابر ســویه امُیکرون بازدارندگی موفق 
و ســطح بالایی داشته باشد. در این جلسه مقرر شد الزامات 
و محدودیت های کرونایی، با لحاظ تعریف جهانی ارائه شــده 
از رنگ های مختلف کرونایی، متناسب با شرایط فعلی شیوع 

کرونا در کشور بازتعریف شود.

در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا به ریاست رئیس جمهور مطرح شد

اعلام خبر ساخت واکسن مخصوص سویه اُمیکرون از سوی مجموعه دارویی برکت

صیانت از اعصاب و روان جامعه
آنچه که در روزهای گذشــته بحث 
آن برای چندمیــن مرتبه در بین آحاد 
جامعــه موجی از نگرانی و تشــویش را 
به وجــود آورد، تصویب طرح »صیانت 
از فضای مجازی« توســط کمیسیون مشترک بررســی طرح صیانت مجلس 
شــورای اسلامی بوده اســت. از همان آغازین دقایق مخابره خبر تصویب این 
طرح در زمانی کمتر از بیست دقیقه و با رای قاطع اعضاء، یکبار دیگر موجی از 
نگرانی جامعه ایران را فرا گرفت. بخشی از دغدغه مندان و فعالین، همت خود 
را معطوف به آن نمودند که پیرامــون ضرورت بازنگری در تصویب این طرح 
ایراد ســخن نمایند و همچنین پیرامون آگاه سازی جامعه نسبت به صدمات 
جبران ناپذیر رویکرد این کمیســیون در پیگیری این طرح هشــدارهای لازم 
را اعــلام کنند. اما آنچه که ضرورت این یادداشــت را به خود اختصاص داده، 
پرسش به این سوال است که امروزه مجلس شورای اسلامی، بازتاب دهنده چه 
میزان از رای و نظر قاطبه جامعه ایرانی در پیگیری خواست و اراده آنها است؟
اساســا مجلس شــورای اســلامی بعنوان یک نهاد مردمی که اعضای آن 
بصورت مستقیم توســط مردم انتخاب و با نظارت شورای نگهبان بر صندلی 
نمایندگی تکیه می زنند، وظیفه صیانت از خواســت و اراده جامعه را برعهده 

داشته و دارند. 
اما به نظر می رســد که این روزها، آنچه که نمایندگان به دنبال آنند هیچ 

نسبت معناداری با اراده معطوف به خواست جامعه ایرانی ندارد. 
براســاس نظریه تحلیل سیستمی که توســط اندیشمندان علوم اجتماعی 
و سیاســی همچون دیوید ایستون ارائه شــده، یکی از راه های تقویت پیوند 
میان اعضای جامعه و نظام سیاســی، ارائه داده های مناســب از سوی نظام به 
جامعه برای تامین خواســت ها و نیازهای اعضای آن است. اما آنچه که برآیند 
نگرانی های امروز جامعه ایران پیرامون تصویب طرح صیانت اســت، مشخص 
می کند که این طرح هیچ نســبت معناداری با اراده جامعه ایرانی نداشــته و 

ندارد. 
به نظر می رسد امروزه با توجه به رشد و گسترش شبکه های مجازی و روند 
رو به افزایش ســطح آگاهی ها در جامعه که متاثر از انفجار اطلاعات در بستر 
این شبکه ها اســت، نخبگان سیاسی باید بیش از گذشته متوجه این موضوع 
شــوند که اراده آنها به سرعت از سوی جامعه پیرامونی مورد بررسی و واکاوی 
قــرار گرفته و الگوهــای معطوف به انگیزه های رفتاری آنها به خوبی توســط 
تحلیل گران امر مورد ســنجش قرار می گیرد. نخبگان سیاسی باید بدانند که 
گسســت پیوند آنها با بخش عظیمی از جامعه، بعنوان سرمایه های اجتماعی، 
هیچ پیامد مطلوبی نداشــته و در دراز مدت منجر به افزایش وضعیت سلسله 
مراتبی می گردد که این امر خود باعث کاهش پاســخگویی توســط نهادهای 
مســئول در جامعه می گردد که در دراز مدت احتمال استفاده و بهره گیری از 

اهرم زور را برای آنها اجتناب ناپذیر می گرداند.
اما توسعه سیاسی بعنوان یکی از کلید واژه هایی که دهه های متمادی شعار 
آن را به کرّات داده ایم و عنوان نموده ایم که نیل در مسیر پیشرفت، توسعه و 
نوسازی یکی از مهمترین اهداف نظام سیاسی و اجتماعی ایران است، نیازمند 
آن اســت که در مرحله ای خاص از توســعه، عناصر فرهنگ سنتی با عناصر 
فرهنگ مدرن به نوعی مصالحه برسند. گابریل آلموند، این موضوع را براساس 
دوگانگــی فرهنگی مورد توجه قرار می دهد. اما نکته حائز اهمیت آنکه چنین 

مصالحه ای نیازمند رابطه نزدیک میان نخبگان و توده هاست. 
در همین نقطه است که نقش حکومتِ مبتنی بر نمایندگی آشکار می گردد.
 حال چنانچه مجلس را به عنوان عصاره خواست یک ملت در نظر بگیریم، 
طبیعتاً طرح ها و لوایح پیشــنهادی می بایســت نسبت معقولی با اراده جامعه 
پیرامونی داشته باشــد؛ در غیراینصورت ما شاهد آن خواهیم بود که انفکاک 
درک متقابل بین الاذهانی میان خواست جامعه و اراده حاکمیت، توزان میان 
خواســت ها و داده های نظام را برهم زده که این امــر در دراز مدت صدمات 
جبران ناپذیر و هزینه های هنگفتی را بر ســاختار سیاســی و اجتماعی ایران 

متحمّل خواهد نمود. 
نتیجه آنکه همان گونه که روزنامه رســالت، در یادداشتی به تاریخ چهارم 
اســفند ماه یادآور گردیده اســت، »امروز صیانت از اعتبار و سرمایه اجتماعی 

نظام به  مراتب از صیانت فضای مجازی ارجح و اولی است«. 
درک ایــن موضوع خود از اهمیت بالقوه ای برخوردار اســت که چنانچه به 
خوبی توسط نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی ادراک گردد، می تواند 
از بروز فشــارهای روانی مشــابه آنچه که در روزهای گذشته شاهد و ناظر آن 

بوده ایم جلوگیری کند.

سرمقاله

دبیرکل حزب مردم ســالاری گفت: از دکترین سیاســت 
منطقه ای و همسایه محور دولت سیزدهم حمایت و آن را در 

مسیر مثبت و در جهت منافع ملی ارزیابی می کنم.
مصطفی کواکبیان در گفت وگو با ایرنا در حاشــیه کنگره 
بیســتم حزب مردم ســالاری در ارزیابی خود از عملکرد تیم 
مذاکره کننده هسته ای گفت: برای تیم مذاکره کننده آرزوی 
موفقیت می کنم و منتظر دستاوردهای ملموس آنها هستیم 
چراکه شک ندارم دولت تلاش دارد نتایج خوبی که معطوف 

به منافع ملی است، به دست آورد. 
دبیرکل حزب مردم ســالاری افزود: با اینکه ممکن است 
از لحــاظ دیدگاه هــا مقداری بــا هم متفاوت فکــر کنیم و 

اختلاف نظرهایی داشته باشــیم اما در جهت منافع ملی که 
نقطه مشــترک همه ما است، معتقدم مذاکرات وین باید هر 
چه زودتر به نتیجه برســد، البته چنیــن اراده ای را در تیم 

مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران شاهد هستیم. 
وی دربــاره تضامین مدنظــر جمهوری اســلامی ایران 
اظهارکــرد: اصرار و چانه زنی دیپلمات هــای ایران برای اخذ 
تضمین ها برای راستی آزمایی، لغو تحریم ها و مهمتر از همه 
گرفتن تضمین از طرف های برجام، برای پایداری و پایبندی 
دولت های بعدی آنها به تعهدات شان، استراتژی درستی است.
کواکبیــان افزود: مذاکره بدون واســطه با آمریکا برای ما 
مفیدتر است و ما را به نتایج بهتری در مذاکرات وین خواهد 

رســاند و البته قرار است هفته آینده در سطح وزرای خارجه 
گفت وگوها ادامه پیدا کند. 

نماینده سابق مردم تهران در دهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی درباره دکترین منطقه ای سیاســت خارجی دولت 
سیزدهم به همسایگان، گفت: روابط ما با 1۵ کشور همسایه 
حتماً باید ویژه باشد. شش کشور از این 1۵ کشور در شورای 
همکاری خلیج فارس هستند که شــامل عربستان، کویت، 
قطر، بحرین، عمان و امارات متحده عربی می شود لذا معتقدم 

روابط با عربستان باید هرچه سریعتر ترمیم شود.
کواکبیان با ذکر این نکته که عربستان خود را برادر بزرگتر 
این شــش کشــور می داند، یادآور شد: برای حل مشکلات و 

اختلافات باید مذاکره با این کشور را پیش ببریم، چون بخش 
زیادی از گره گشایی از روابط با همسایگان به سطح روابط ما 

با عربستان بستگی دارد. 
دبیرکل حزب مردم ســالاری ادامه داد: مــن از دکترین 
سیاست منطقه و همســایه محور دولت سیزدهم حمایت و 
آن را در مسیر مثبت و در جهت منافع ملی ارزیابی می کنم.

این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره دستاوردهای سفر 
رئیس جمهور به قطر گفت: رئیس جمهور در ســفر به قطر 
و شرکت در مجمع کشورهای صادرکننده گاز توافقات خوبی 
به دست آورد که امیدوارم هر چه زودتر شاهد به ثمر نشستن 

تلاش های منطقه ای دولت باشیم.  

دبیرکل حزب مردم سالاری:

با گفت وگوی مستقیم و بدون واسطه با آمریکا به نتایج بهتری در مذاکرات وین دست خواهیم یافت
دکترینهمسایهمحوردولتسیزدهمموجبتقویتمنافعملیاست

بهبودروابطایرانوعربستانبهنفعدوکشورومنطقهاست

سخنگوی شــورای نگهبان در نشســت مطبوعاتی خود 
آخرین وضعیت رســیدگی به طرح ها و لوایح در این شورا را 
تشریح کرد. به گزارش ایسنا، هادی طحان نظیف سخنگوی 
شورای نگهبان در نشست خبری خود با خبرنگاران در رابطه 
با بررسی آخرین طرح ها و لوایح گفت: در این مدت که نشست 
خبری نداشــتیم 1۵ طرح و لایحه بررسی شد. اولین مورد 
لایحه اصلاح قانون »مبارزه با قاچاق کالا و ارز« است که دیگر 
شورای نگهبان نسبت به آن ایراد و ابهامی نداشت و تایید شد. 
این لایحه متعلق به دولت بود و برای بهبود بحث قاچاق کالا 
و ارز تهیه شد و گام های موثری قرار است بردارد و انشالله در 
اجرا شاهد قانون موثری باشیم. وی درباره طرح انتقال آب از 
دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان هم گفت: دومین 
مورد، طرح انتقال آب از دریای عمان به اســتان سیستان و 
بلوچســتان است که با بررسی های صورت گرفته ابهامات آن 
رفع شــد و تایید شــد. امیدواریم با اجرای این قانون شاهد 
کاهش مشــکلات مردم این منطقه باشیم.  طحان نظیف در 
رابطه با طرح »تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار« گفت: 
شورای نگهبان نسبت به این طرح ایرادات و ابهاماتی داشت 
امــا با اصلاحات مجلس این ایرادات برطرف شــد و ما دیگر 
ایرادی به این طرح نداریم اما اخیرا نامه ای را از طرف هیئت 
عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام دریافت کردیم 
که هنوز ایرادات این هیئت برطرف نشــده و ما این ایرادات 
را به مجلس منعکس می کنیم. ســخنگوی شورای نگهبان 
در پاســخ به سوالی درباره طرح صیانت از فضای مجازی هم 
گفــت: گاهی تصویب یک قانون فراز و نشــیب های فراوانی 
دارد و تفــاوت متن اولیه تا طرح نهایی زیاد اســت و ممکن 
اســت متن تغییرات زیادی کند. با توجه به این که نمی دانیم 

مصوبه مجلس چه خواهد بود نمی توانیم اظهارنظر کنیم فقط 
باید وفاق بیشتری نســبت به این طرح وجود داشته باشد و 
موافقان و مخالفان در فضای آرامی نظرات خود را اعلام کنند. 
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره رویکرد 
شــورای نگهبان در مواجهه با طــرح صیانت گفت: ما هرچه 
منع شرعی یا قانونی داشته باشد را اعلام می کنیم اما تا متن 
اصلــی را نبینیم نمی توانیم راجع به آن اظهار نظر کنیم. وی 
در پاسخ به سوالی درخصوص طرح رتبه بندی معلمان گفت: 
شورای نگهبان به دنبال حل مسئله است و اختلافی با مجلس 
ندارد. این طرح در مجلس مصوب شده اما ما به صورت رسمی 
آن را دریافــت نکردیم و بعد از دریافت طرح در دســتور کار 
قرار می گیرد. نســبت به این طرح دو دسته ایراد مطرح بود 
اشــکالات مالی و غیرمالی. ما بررسی خواهیم کرد آیا دولت 
تقبل مالی را نســبت به این لایحه داشته یا خیر. ما به دنبال 
حل مسئله رتبه بندی معلمان هستیم. طحان نظیف در پاسخ 
به سوالی راجع به ضرورت ساختار بودجه گفت: بحث اصلاح 
ســاختار بودجه یکی از اموری است که مقام معظم رهبری 
هم به آن تاکید داشــتند کارهایی در این زمینه انجام شده 
اما آن گونه که شایســته بوده به آن پرداخته نشــده. مجلس 
فعلی قانونی را در این زمینه تصویب کرد اما انتظار این است 
گام های بلندتری توسط دولت و مجلس برداشته شود. وی در 
پاسخ به سوالی درباره دخالت نمایندگان مجلس در انتصابات 
دولت گفت: نســبت به این موضوع قبلا نظر شــورا را عرض 

کردم. ممکن است شورا گزارشاتی را در این خصوص دریافت 
کرده باشد اگر گزارشی دریافت کنیم مستلزم بررسی است. 
طحان نظیف در رابطه با وظایف و اختیارات شــورای نگهبان 
از حیث رســیدگی های تخصصی گفت: موضوعی در دستور 
کار شــورای نگهبان قرار نمی گیرد مگر این که مجامع فقهی 
و حقوقی راجــع به آن اظهارنظر کرده باشــند. این مجامع 
جلساتی را با کارشناسان و نخبگان حوزه های مختلف برگزار 
می کننــد و نظرات خودشــان را بعد از این جلســات اعلام 
می کنند. ما نیز با اشــتیاق در خدمت نخبگان، کارشناسان 
و مسئولان کشور هســتیم. وی در پاسخ به سوالی راجع به 
طرح شــفافیت آرای نمایندگان مجلس گفت: هرچیزی که 
به شفافیت بیشتر کمک کند و منع قانونی و شرعی نداشته 
باشــد با آن موافقیم اما نســبت به مفاد طرح نمی توانم فعلا 
اظهارنظــر کنم و باید دید چــه متنی به تصویب نمایندگان 
مجلس می رسد. سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با لایحه 
بودجه سال 1401 گفت: بررسی بودجه سال 1401 هنوز در 
صحن مجلس آغاز نشــده اما طبق روال پژوهشکده شورای 
نگهبان در حال بررســی موجود اســت و سعی می کند پا به 
پای مجلس پیش آید. هنوز نظر رسمی و غیررسمی راجع به 
لایحه بودجه به مجلس ارائه نکرده ایم و قائل به این نیستیم 
که به صورت پیشینی نکته ای را منتقل کنیم. طحان نظیف 
در پاســخ به ســوالی راجع به اصلاح قانون اساسی گفت: ما 
معتقدیم فرایند بازنگری در قانون اساسی پیش بینی شده و 

اگر ترتیبات قانونی طی شود امکان بازنگری وجود دارد و راه 
بسته نیست و می توانیم از ظرفیت های فعلی استفاده کنیم. 
منطق این است که اولویت را به اجرای قانون فعلی بگذاریم. او 
در پاسخ به سوالی راجع به واردات خودرو و آزادسازی قیمت 
گفت: ما در مرحله آخر نســبت به مصوبه ساماندهی صنعت 
خودرو ایراد و اشــکالی نداشتیم و ایراد هیئت نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را منعکس کردیم و الان موضوع را 
باید از مجمع تشخیص مصلحت نظام پیگیری کرد. سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درمورد بودجه شرکت های 
دولتی گفت: شرکت های دولتی اســتقلالی دارند اما این به 
این معنا نیســت که شفاف نباشند و بالاخره باید معلوم شود 
دخل و خرج آن ها چگونه است و شورای نگهبان نسبت به آن 
حساسیتی دارد. طحان نظیف در رابطه با برگزاری انتخابات به 
صورت الکترونیکی در سال 1402 گفت: مواردی که فرمودید 
باید از طرف مجری انتخابات یعنی وزارت کشور صورت گیرد 
اما شورای نگهبان هم با این موضوع موافق است مشروط به 
این که امنیت آرای مردم تضمین شود. ما در این زمینه اعلام 
آمادگی نیز می کنیم. وی در پاســخ به سوالی درمورد احیای 
برجام و توافقات وین گفت: هنوز که توافقی حاصل نشــده تا 
توافقی حاصل نشود نمی توان درمورد آن اظهارنظر کرد و ما 
باید متن توافق را ببینیم تا درمورد آن نظر دهیم.  سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری درمورد طرح صیانت 
از فضای مجازی و بررسی شورای نگهبان در رابطه با این طرح 
به لحاظ شــکلی بیان کرد: ترتیبات داخلی مجلس برعهده 
مجلس و براساس آیین نامه مجلس است و ما در آن ترتیبات 
ورود نمی کنیم و کار ما از زمان دریافت مصوبه شروع می شود 

و ما متن را به لحاظ محتوای آن بررسی می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد

راه  بازنگری قانون اساسی بسته نیست

اولین جلسه رسیدگی به اتهامات مدیران آذویکو 
وکیل مدافع شــکات و مالباختگان شرکت صنعت آذربایجان خودرو گفت: 
اولین جلســه رسیدگی به اتهامات مدیران شــرکت صنعت آذربایجان خودرو 
)آذویکو( در تاریخ ٧ اســفند 1400 در شــعبه 1۵ دادگاه کیفری یک استان 

تهران برگزار شد. 
رســول کوهپایه زاده در گفت و گوبا ایســنا در این باره گفت: در جلســه 
دادگاه ابتدا نماینده دادســتان به قرائت کیفرخواســت پرداخت و بعد از آن 
برخی از شــکات و وکلایشــان به شــکایت خود را مطرح کردند و یک نفر از 
متهمان از ســوی دادگاه تفهیم اتهام شــد و به دفاع از خــود پرداخت. وی 
افزود: حسب کیفرخواســت، اتهام متهمین مشارکت در کلاهبرداری سازمان 
یافته اســت. کوهپایه زاده در پایان گفت: جلسه  بعدی دادگاه  2۳ اسفندماه 

تعیین و ابلاغ شد. 

مدارس خیرساز از پرداخت حق انشعاب آب 
برق و گاز معاف شدند 

نمایندگان در نشســت علنی نوبت عصر دیروز مجلس شــورای اسلامی با 
پیشــنهاد الحاق یک بند به تبصره ۶ ماده واحده لایحه بودجه 1401 از سوی 
عبدالعلــی رحیمی مظفری بــا 1۳8 رأی موافــق، ٧۵ رأی مخالف و 4 رأی 
ممتنع از مجموع 2۳2 نماینده حاضر در جلســه موافقت کردند.براساس بند 
الحاقی مذکور؛ تمامی مدارسی که توسط خیرین یا با مشارکت ایشان ساخته 
می شــوند از پرداخت حق انشعاب، توسعه شبکه، حق وصل کنتور آب، گاز و 
فاضلاب و حق انشعاب، افزایش آمپراژ و حق وصل کنتور برق معاف هستند.

نشست بررسی طرح صیانت در مجلس
نشســت بررسی طرح صیانت با حضور رضا تقی پور رئیس کمیسیون طرح 
صیانت، مهرداد ویس کرمــی نماینده خرم آباد، علی یزدی خواه، زهره الهیان، 
غلامحســین رضوانی نمایندگان تهران به عنوان اعضای کمیســیون صیانت 
برگزار شد. در ابتدای این نشست تقی پور با اشاره به ایرادات وزارت ارتباطات 
دولت یازدهم به طرح صیانت گفت: در جلســه 9 آذر کمیسیون صیانت مقرر 
شــد کار گروه مشترکی بین کمیســیون و مرکز پژوهش ها به ریاست یزدی 
خواه تشــکیل شــود و نظرات مرکز فضای مجازی، وزارت ارتباطات، اعضای 
کمیســیون و مرکز پژوهش ها را مورد بررســی قرار داده و نسخه نهایی را به 
کمیسیون ارائه دهد. تقی پور گفت: نسخه های قبلی نکات مهمی را داشتند اما  
در نسخه جدید تلاش کردیم موضوع قانون را به چند عنوان محدود کنیم و به 
همین علت، نام طرح تغییر کرده است. در نسخه جدید بر روی موضوع تنظیم 
مقررات تمرکز کرده ایم. رئیس کمیســیون صیانت تاکید کرد: نظام حکمرانی 
در فضای مجازی روشــن نیســت.آخرین قانونی که در این حوزه وضع شده 
اســت مربوط به سال 8٧ است.که نشان دهنده خلاء در قانون گذاری در این 
حوزه اســت. نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: در فصل ششم حمایت 

از حقوق کاربران است، تلاش کردیم حفظ حریم خصوصی را قانونی کنیم.
امروز در کشــور هیچ قانونی در مدیریت فضــای مجازی  وجود ندارد اگر 
داده های مردم توســط پیام رسان های خارجی تاراج شــود هیچ منع قانونی 
وجود ندارد.  رئیس کمیسیون صیانت اظهار داشت: 10 سال است که شورای 
عالی فضای مجازی فعالیت می کند اما مصوباتش اجرا نمی شــود، قوه قضائیه 
خواســتار تنظیم قوانین قضایی در این خصــوص بود. وی ادامه داد: در فصل 
٧ مجازات ها را تعیین کردیم، 8 مرحله از اخطار کتبی، شــفاهی، جریمه و..... 
پیش بینی شــده اســت. به عنوان مثال اگر اپراتور و کاربری به تعهدات خود 
عمــل نکرد،  وزارت ارتباطات می تواند مدت زمان اعتبار پروانه اش را کاهش 
دهد و یا اجــازه افزایش کاربرهایش را ندهد. تقی پور افــزود: این قانون پایه 
خوبی برای تنظیم و تدوین قوانین بعدی اســت. تدوین نظام تنظیم مقررات 
مهم است در این قانون به رمز ارزها کاری نداریم البته وزارت اقتصاد را مکلف 

با قانونگذاری در این حوزه کرده ایم.

اخبار کوتاه

محمد آخوندپور امیری

مخالفت مجلس با افزایش قیمت ســیگار در سال آینده 
باعــث اعتراض عده ای از نمایندگان شــد تا جایی که برخی 
اطلاعات بیان شده از سوی نماینده دولت را عامل این تصمیم 
مجلس دانستند. به گزارش ایسنا، در ابتدای جلسه علنی صبح 
دیروز )شنبه( و در زمان بررسی بند الحاقی ٧ تبصره ۶، احمد 
امیرآبادی نماینده قم پیشنهاد حذف این بند را مطرح کرد که 
به تصویب مجلس رسید؛ در این بند آمده بود که » از ابتدای 
سال 1401 به قیمت خرده فروشی هر نخ سیگار تولید داخل با 
نشان ایرانی مبلغ دوهزار و سیصد )2.۳00( ریال، تولید داخل 
با نشان بین المللی )برند( مبلغ هشت هزار)8.000( ریال، هر 

نخ سیگار وارداتی مبلغ پانزده هزار)1۵.000( ریال و هر بسته 
پنجاه گرمی تنباکوی قلیان داخلی ســیصد هزار)۳00.000( 
ریال و هر بســته تنباکوی وارداتی ســیصدهزار )۳00.000( 
ریال به عنوان عوارض اضافه می شــود.« امیرآبادی در توضیح 
پیشنهاد خود، به ارائه دو نامه از سوی ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز و وزارت صمت در خصوص افزایش عوارض 
سیگار اشــاره کرد و گفت که در نامه ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز آمده که با افزایش این چنینی عوارض سیگار 

مخالف هستند. نباید کاری کنیم که سیگار در کشور از شیشه، 
تریاک و هروئین گرانتر شود. با این عوارض دسترسی مردم به 
سیگار بسیار سخت خواهد شد. وزیر صمت نیز در نامه ای به 
رئیس مجلس تأکید کرده اســت که این گونه افزایش تولید 
داخل را با مشــکل مواجه می کند. نماینده دولت در موافقت 
با پیشــنهاد حذف این بند بیان کرد: بحث مبارزه با قاچاق از 
دغدغه های اصلی نظام و به ویژه رهبر انقلاب بوده اســت. در 
صدر لیست کالاهایی که با قاچاق آن باید مقابله شود دخانیات 

قرار دارد. با توجه به اهمیت و حساسیتی که این موضوع دارد 
نباید چنین تصمیماتی در خصوص آن اتخاذ شود. تا 10 سال 
پیش 90 درصد دخانیات از خارج کشــور وارد می شــد اما با 
تولید داخل امروز بیش از 80 درصد ســیگار مصرفی در خود 
کشــور تولید می شود. سیگار امروز یک کالای مورد نیاز برای 
کشــور است. علی رغم حذف این بند با رای مجلس، مجتبی 
رضاخواه عضو کمیســیون تلفیق بودجه 1401 در تذکری با 
اســتناد به بند 11 ماده 22 آیین نامه گفت: در شرایطی بند 
مربوط به افزایش مالیات بر ســیگار حذف شــد که برای آن 

درآمد هزینه هایی تعریف شده بود. 

مخالفت با افزایش قیمت سیگار در مجلس حاشیه ساز شد!





